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Slovo kazatele úvodem 
Vážení a milí sourozenci v Kristu, 

toto již sedmé vydání Sborových listů v roce 2013 

Vás zavede především do Brna. Jedná se o číslo, které 

je věnováno Konferenci CB, která proběhla od 9. do 

11. května 2013.  Přesně řečeno proběhly dvě konfe-

rence, protože se v návaznosti konala ještě také 

Společná konference CB, která zahrnuje delegáty 

našich slovenských sborů. Českou konferenci tvoří 

200 delegátů a společně se slovenskou částí je to 

téměř 300 delegátů. Takový počet již nezvládne 

ubytovat a nasytit žádný sbor a tak se obě konference 

konaly v hotelu Continental naproti brněnskému sboru 

v Kounicově ulici. Potřebovali jsme také dva konfe-

renční sály a na společnou bohoslužbu jsme využili 

prostorný evangelický „Červený kostel“ na nedalekém 

náměstí.  

Letošní konference patřila k těm klidnějším. 

Nejednali jsme o žádném návrhu, který by působil 

dělení a ukazoval na velké rozdílnosti v chápání. 

Jistým problémem byla samotná Ústava CB, která 

oproti dřívějším ústavám je velmi stručná a ve své 

podstatě nahrazuje „Deklaraci jednoty“ mezi českou a 

slovenskou částí církve. Osmá předložená verze 

ústavy akceptovala a zařadila několik připomínek 

našeho staršovstva, ale v některých směrech (např. 

otázka nedefinování přípravných členů a zatížení 

konferencí věcmi, které by měla řešit Rada) 

nedokázala vyprofilovat a vyjasnit některé body. 

Nakonec byla nová Ústava přijata s tím, že je možné ji 

novelizovat. Čeští delegátu věděli, že slovenští 

delegáti si již přivezli ke schválení nový Řád církve a 

nepřijetí Ústavy by jim neumožnilo tento nový řád 

slovenské části používat. V tomto bodě i v dalším 

jednání se stále projevuje, že jsme se slovenskou částí 

jednou církví. Rozdílné pohledy na některé otázky 

naprosto nekopírují hranice národností.  Rozdíly 

nejsou ani tolik ve věroučných otázkách, ale spíše 

v otázkách praktické teologie a prožívané spirituality.  

Významným bodem na konferenci byla volba 

nové Rady CB na léta 2014 – 2017. Již před rokem 

zvoleného předsedu a tajemníka doplnili kazatelé 

Tomáš Holubec, David Novák, Tadeáš Firla 

(reprezentuje v RCB Těšínsko) a Bronislav Matulík. 

Za členy Rady - nekazatele byli zvoleni Marek 

Orawski, Petr Raus a Karel Fojtík. Tato nově zvolená 

Rada složila slib do rukou nejstaršího přítomného 

kazatele, kterým byl devadesátiletý Jaroslav Kučera.  

Konference přijala zprávu tajemníka, zprávu 

ekonoma Rady a také postupně zprávy jednotlivých 

odborů a komisí. Letos v nich nezaznělo nic kontro-

verzního, co by vyvolalo závažnější diskusi. Bylo 

vidět, že kazatelé, jednotlivá staršovstva a jejich sbory 

mají často odlišné a pestré pohledy na roli církve ve 

společnosti a na způsoby evangelizace a budování 

sboru. Taková pestrost ale k Církvi bratrské vždy 

patřila a uniformita forem byla církvi cizí. Podány 

byly také zprávy za Diakonii CB a Evangelikální 

teologický seminář v Praze.  

Celocírkevní tajemníci (David Beňa - Studijní 

odbor, Jan Homolka - Dorostová unie a Petr Tuček 

pro Odbor mládeže) byli zvoleni pouze na dva další 

roky. Dříve to bývalo na 4 roky ve shodě s volebním 

obdobím RCB. Jedním z důvodů je také nedořešená 

ekonomika církve pro budoucí léta. Po mnoha letech 

neměla CB letos ani jeden návrh na ordinaci nového 

kazatele. Nedostatek kazatelů může být jistým 

problémem v příštích letech. 

Průběh celé konference byl povzbudivý v tom, že 

se objevila řada nových delegátů, kteří zjevně žijí 

s církví a také v ní Pánu Bohu slouží. Je zřejmé, že je 

zde také mnoho praktických otázek, které je třeba 

postupně řešit. Některé otázky mají být řešeny 

v Komisi pro Řád, která již pracuje a jiné v Komisi 

pro aktualizaci Zásad CB, Vyznání víry a Provádějící 

agendy. Na tomto poli se může objevit mnoho závaž-

ných otázek k řešení. Církev bratrská potřebuje do 

dalších let nové a oddané pracovníky. Je třeba také 

aktivní zapojení členů jednotlivých sborů a mnoho 

modliteb za Boží vedení a zmocnění Duchem svatým 

pro další službu. Církev Kristova ve světě bude až do 

dne Kristova příchodu a Kristovu církev brány pekel-

né nepřemohou. 

Pavel Černý 

Zprávy a postřehy s Konference 
1. jednací den 

Výroční Konference Církve bratrské se konala od 

čtvrtka 9. května do soboty 11. května v Brně. Rada 

CB této Konferenci dala podtitul „Bible today“. 

Pořádajícím sborem byl sbor CB Brno – Kounicova. 

Našemu odjezdu na Konferenci předcházely 

obavy z cesty. Vždyť právě ve čtvrtek měly začít 

uzavírky a omezení na „Dé jedničce“. Proto jsme také 

vyjeli už v osm hodin ráno. Naše obavy se nepotvrdily 

a my jsme po klidné a plynulé jízdě za dvě hodiny 

dojeli do Brna. Měli jsme dostatek času na ubytování 
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a do oběda jsme ještě se sestrou Marií zvládly 

procházku po nedalekém Špilberku. 

Kolem poledne se již hotel zaplnil přijíždějícími 

účastníky Konference. První naší povinností bylo 

zaregistrovat se a vyzvednout si další konferenční 

materiály (hlasovací lístek, jmenovku, mapku okolí 

hotelu, poukázky na jídlo). 

Jednání Konference české části CB ve čtvrtek a 

v sobotu a společné Konference se slovenskou částí 

CB v pátek probíhalo v konferenčních prostorách 

hotelu. Bratři ze Slovenska měli společné jednání 

s námi v pátek ve velké kongresové místnosti hotelu 

Continental a v sobotu v sousední menší konferenční 

místnosti hotelu. 

Konferenci jsme zahájili úvodní pobožností. Po 

písních a modlitbách bratr předseda Rady CB Daniel 

Fajfr přečetl z listu Židům 4,12-16 a z tohoto textu 

vyzdvihl tři základní myšlenky:  

1) Boží slovo je živé, mocné  

2) Máme mocného velekněze před Boží tváří, 

Pána Ježíše 

3) Přistupme směle k trůnu milosti 

Bratr předseda se s námi zároveň podělil o své 

zážitky ze setkání s misijní prací v Indii. Během 

letošních Velikonoc na Velký pátek sloužil ve 

shromáždění u nás v Soukenické a již o dva dny 

později v neděli slavil svátek Zmrtvýchvstání v Indii 

ve společenství nově obrácených křesťanů. Hovořil o 

misijní práci, která tam probíhá. Jako konkrétní 

hmatatelný výsledek této práce přivezl zvláštní 

oplatky, které tam pečou ženy, bývalé prostitutky, 

které uvěřily a přijaly Pána Ježíše do svých životů. 

Tyto oplatky se používají v evangelických církvích 

v zemích, jež vyslaly své misijní pracovníky do Indie, 

k vysluhování sv. Večeře Páně.  Součástí naší úvodní 

pobožnosti byla i sv. Večeře Páně, při níž byly jako 

chléb vysluhovány oplatky přivezené br. Fajfrem 

z Indie. 

Po úvodní pobožnosti jsme vzpomněli na 

v minulém roce zesnulého kazatele br. Otto Rusnoka 

z Třince Líšné. 

Po duchovním úvodu byla zahájená jednací část 

Konference povinnými procedurami. Zvolili jsme si 

předsednictvo Konference, zapisovatele, skrutátory, 

schválili jsme program Konference. Tajemník Rady 

CB br. kaz. Petr Grulich představil návrhy na složení 

komisí (Komise pro návrhy, Odvolací komise, 

Revizní komise) s tím, že je možné ještě v průběhu 

jednání Konference návrhy doplňovat. 

Dále jsme zkontrolovali zápis z minulé konfe-

rence, zkontrolovali plnění minulých usnesení. 

Dalším bodem jednání byla Zpráva tajemníka 

Rady CB br. Petra Grulicha. Zprávu jsme dostali 

v předstihu v konferenční brožuře, každý z účastníků 

se s ní tedy mohl předem seznámit. Bratr Grulich ze 

zprávy vypíchl některé oblasti: 

1) Církev bratrské v ČR má 76 sborů, 7 070 

plnoprávných členů, 485 přípravných členů a 

2 968 dětí. Největší sbor (Soukenická) má 292 

členů, nejmenší sbor (Neratovice) má 26 členů. 

2) Oproti roku 2011 se opět v roce 2012 zvýšil 

počet členů (včetně přípravných členů a dětí na 

10,5 tis. duší. 

3) Průměrná roční obětavost na jednoho člena 

v roce 2012 (oproti roku 2011) se zvýšila na 11,5 

tisíc Kč (v r. 2011 – 10,6 tisíc Kč). Přesto se pro-

centuelní podíl obětavosti v poměru k průměrné 

mzdě v ČR pohybuje v rozmezí 3 až 4%. 

4) Celková výše příspěvků, darů a sbírek ve všech 

sborech CB v roce 2012 dosáhla 79,65 mil. Kč.  

5) Cca polovina sborů CB je zadlužena částkou 55,8 

mil. Kč, z této sumy přibližně 60% jsou vnitro-

církevní půjčky, dále 19% jsou půjčky od osob, 

16% bankovní úvěry a zbylých 5% půjček je ze 

zdrojů mimo CB. Podle platného zákona o 

církvích za případné nesplácené dluhy zodpovídá 

nejen zadlužený sbor, nýbrž i Církev bratrská 

jako celek. 

6) K 31. 12. 2012 měla CB v zaměstnaneckém 

poměru 90 kazatelů a celocírkevních pracovníků, 

17 misijních a pastoračních pracovníků, 5 pra-

covníků ústředí, tj. celkem 112 osob. CB má dále 

v duchovenské službě u Armády ČR, Vězeňské 

služby ČR a u Policie ČR celkem 13 pracovníků. 

Tolik povinná statistika a pak následoval výběr 

dalších témat: 

 Pokračuje diskuze nad efektivní strukturou 

Církve bratrské. V současné době má CB 76 

sborů + Radu CB. Současný dvoustupňový 

organizační systém není efektivní, a tak 

pokračuje diskuze nad jiným efektivnějším 

budoucím organizačním uspořádáním církve. 

 V Radě probíhá diskuze nad průběhem vizitací 

ve sborech, umožnění sborům poskytnout 

zpětnou vazbu na vykonanou vizitaci. 

 Dále Rada diskutuje a zamýšlí se nad 

budoucností ETS, forma VOŠ se vyčerpává, 

možnost přeměny ETS na řádnou VŠ. 

 Jeví se jako aktuální návrh studijního odboru na 

projekt celoživotního vzdělávání kazatelů. 

 Potřeba vzdělávání pracovníků pro práci s dětmi 

a dorostem. 

 Rada průběžně předkládala sborům informace o 

majetkovém vyrovnání státu s církvemi. Zároveň 

Rada chystá na listopad 2013 mimořádnou 

Konferenci k tomuto tématu. 

Zpráva tajemníka Rady byla po krátké diskuzi 

schválena. 

Po krátké přestávce se k mikrofonu opět postavil 

br. tajemník Petr Grulich. Posledním bodem programu 

před večeří bylo představení prozatím rozpracovaného 
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návrhu Rady CB přechodu naší církve k samo-

financování.  

V souvislosti s přijetím nového zákona č. 

428/2012 Sb. o majetkovém vyrovnání s církvemi a 

náboženskými společnostmi se naše církev dostává do 

nové, pro naši generaci neznámé, situace. Tento zákon 

ruší zákon č. 218 z roku 1949 o majetkovém 

zabezpečení církví. V novém zákoně je do budoucna 

(po 17 resp. 30 letech) zcela zrušena možnost získat 

právo na financování ze státního rozpočtu a církve se 

tak navrátí k principu nezávislosti na státu. A na tuto 

situaci je třeba se připravit!!! 

V přechodu k samofinancování je základní 

myšlenkou Rady přerozdělení většiny financí přímo 

sborům. Očekávané navýšení státního příspěvku (v 

průměru o 10% po dobu 30 let oproti současné výši) 

nedává velký prostor k možným hmotným, 

majetkovým investicím (např. pivovar :-)) a vzhledem 

k jeho časovému ohraničení je patrné, že budoucnost 

církve musí být založena na obětavosti členů.  

Podle tabulek a grafů, které nám současně 

s výkladem byly promítány, bylo patrné, že 

ekonomicky udržitelný sbor by v době samofi-

nancování církve měl z vlastních zdrojů (tj. především 

příspěvků a darů členů) ročně shromáždit cca 1 mil. 

Kč k pokrytí nákladů na kazatele, vlastní činnost 

sboru i celocírkevní společné potřeby. Při současné 

průměrné obětavosti je toho schopen dosáhnout sbor o 

velikosti cca 100 členů. Naše církev má z celkového 

počtu sborů pouze cca 1/3 sborů, které již dnes tuto 

hranici překročily.  

Pokud tedy jeden každý sbor naší církve má být za 

30 let, až podpora od státu skončí, životaschopnou 

jednotkou i po stránce ekonomické, bude muset 

v blízké budoucnosti finanční prostředky, které obdrží 

navíc z majetkového vyrovnání „investovat“ do své 

budoucnosti. Slovíčko „investice“ zní velmi světsky, 

neduchovně, ale myslím si, že je na místě. Pokud 

chceme, aby naše společenství rostlo, potřebujeme ve 

sborech podporovat práci s dětmi, dorostem, mladými 

lidmi, zapojovat je do služby ve sborech, učit je přebí-

rat zodpovědnost za společenství. Rovněž bychom 

měli podporovat misii, evangelizaci, vytvářet projek-

ty, díky kterým k nám budou přicházet noví lidé. 

Zároveň potřebujeme ve sborech vytvářet takové 

prostředí, aby lidé, kteří k nám přijdou, uvěří, budou 

pokřtěni, aby ve sborech zůstali a neodcházeli jinam.  

Představený rozpracovaný návrh Rady CB přecho-

du naší církve k samofinancování byl podroben disku-

zi, byly k němu připomínky. Nakonec br. tajemník vy-

zval účastníky,  pokud budou mít návrhy jiné, mohou 

je posílat Komisi pro návrhy, která je rozpracuje podle 

stejné metodiky, tak aby na mimořádné Konferenci, 

která rozhodne o budoucím modelu financování naší 

církve, byly připraveny k rozhodování vedle sebe 

různé návrhy ve srovnatelné podobě.   

Mimořádná Konference, která rozhodne o 

budoucím modelu financování naší církve, o rozdělení 

mimořádných příspěvků od státu, se bude konat 

v listopadu ve sboru CB Praha 3 - Žižkov. Další 

návrhy je možno posílat Radě do 20. června. 

Modleme se za to, aby účastníci Konference rozhodli 

moudře o nasměrování mimořádných finančních 

prostředků. 

Tento blok jednání jsme ukončili společnou písní 

a modlitbou a šli na večeři :-) 

Po večeři jednání pokračovalo. Opět jsme jej 

zahájili úvodní písní a modlitbou.  

Prvním bodem večerního jednání byla Zpráva 

ekonoma o hospodaření ústředí Církve bratrské a 

Zpráva revizorů. Rozprava ke Zprávě ekonoma byla 

krátká a zpráva byla schválena. 

Dalším bodem večerního jednání bylo „Hodnoce-

ní činnosti Rady“. Radě CB v současném složení 

končí volební období k 31. 12. 2013. Z úst členů Rady 

zazněly slova rekapitulace jejich práce, osobní postře-

hy, nezapomenutelné momenty z jejich práce. Ze stra-

ny delegátů zazněla slova poděkování za jejich práci. 

Protože nám ještě zbyla cca hodina času, shodli 

jsme se (hlasováním), že probereme ještě jeden bod ze 

sobotního programu. Převzali jsme bod „Informace 

předsedy o proběhlých vizitacích“. V roce 2012 pro-

běhly vizitace ve sborech v Kutné Hoře, v Olomouci, 

v Čelákovicích, v Liberci, v Třebíči, v Černošicích, 

v Praze 4 – Jižním Městě, v Trutnově a v Děčíně. 

Zároveň již byla zpracovaná zpráva z vizitace sboru 

v Praze 13, která proběhla v lednu 2013. K některým 

zprávám zazněly dotazy, jiné prošly bez připomínek. 

Čtvrteční jednání jsme ukončili písní a závě-

rečnými modlitbami cca ve 21 hodin. 

Ještě si na závěr dovolím připojit pár postřehů: 

Požívali jsme Boží ochranu na cestě do Brna i 

zpět, na D1 jsme se nesetkali s žádnými komplika-

cemi :-) 

Jednání se neslo v bratrském duchu, i když někteří 

delegáti vyjadřovali nesouhlasná nebo kritická 

stanoviska. Pokud už diskuze byla příliš vzrušená, 

zazněl z pléna návrh na ztišení se k modlitbě, po které 

se atmosféra v sále uklidnila :-) 

Konference byla dobře zajištěná i po organizační 

stránce, velké poděkování patří všem, kdo se na její 

organizaci podíleli :-) 

Jana Bíbová 

Postřehy z konference 1 
Nechci chronologicky probírat průběh celé 

konference, ale rád bych zmínil pouze  několik 

střípků, které mě jako úplného nováčka zaujaly. 

Letošní konference byla společná pro celou CB, 

takže jsme se měli možnost potkat i s bratry Slováky. 

Jejich hlasy nebylo mnoho slyšet při společné 

části v pátek, ale jak sami prohlašovali, bylo to proto, 

že jsou spokojeni ve společném svazku, zvláště 
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po vstřícném odsouhlaseném návrhu o počtu delegátů 

na společných konferencích 30 : 30. 

Mile mě potěšila tendence CB vnímat pestrost 

Církve, a respektovat ji v celé šíři a nezakládat si 

pouze na "našem" vnímání víry. 

Důležitým bodem jednání české části bylo 

projednání nové ústavy CB, která byla po přiměřené 

diskuzi přijata i s vědomím, že není dokonalá. 

Po příspěvcích s důrazem na autoritu Bible a 

důrazem na neopomíjení odkazu historie CB autorit a 

generací před námi, mě napadlo, že není a nebude 

jednoduché skloubit tyto důrazy s uplatňováním 

nových forem křesťanství a právě zmíněné pestrosti. 

V pátek večer se konala společná ekumenická 

bohoslužba v evangelickém Červeném kostele, který 

je údajně největším evangelickým kostelem v Evropě. 

Slyšeli jsme kázání Jana Hábla, "O utopených 

sekyrkách" (2Kr 6) a v jeho podání jsme se mohli 

nejen poučit, ale i zasmát. 

Téměř všechny body konference provázelo 

avizované finanční vyrovnání se státem. Je jasné, že 

pokud k tomu skutečně dojde, je to historicky nový 

začátek. K tomuto tématu bude svolána mimořádná 

konference CB na podzim letošního roku do Prahy. 

Rada CB navrhuje 90 % finančních prostředků 

svěřit sborům, protože platí, že na sborech se 

odehrává to podstatné v životě církve 

V sobotu proběhla volba nové Rady CB 

s vyjímkou předsedy a tajemníka. 

V průběhu všech dnů, během jednání,došlo i na 

motliby a zpěv písní a musím říci, že když zpívá 200 

bratrů (v pátek téměř 300), tak to zní.  

Ivan Beran 

Postřehy z konference 2 
I když jsem v Církvi bratrské již více než 12 let, 

nikdy by mě nenapadlo, že se zúčastním konference 

CB. Navíc jsem měla to štěstí, že se jednalo o 

konferenci společnou se slovenskou CB. Protože nás 

bylo téměř 300 delegátů, konference se konala 

v příjemném prostředí hotelu Continental v Brně. Byl 

to dvoudenní diskusní a hlasovací maratón, občas 

zpestřený hlasem z davu, který připomínal poslanec-

kou sněmovnu. Během těchto dnů jsem se dozvěděla 

mnoho zajímavých věcí z oblasti fungování církve a 

sborů, ale rovněž zazněla slova, která mne nutila 

zamyslet se i nad svým osobním životem. Zajímavé a 

obohacující pro mne byly zprávy předsedů obou rad 

CB, jak české tak slovenské. Oba bratři hovořili o 

Bibli a potřebě člověka, sborů i církví navrátit se 

k Božímu slovu. Ráda bych  vám přiblížila některé 

zajímavé poznatky z těchto zpráv. 

V letošním roce 2013 si připomínáme 1150 let od 

příchodu věrozvěstů Cyrila a Metoděje na naše území, 

kdy přinesli Boží slovo, pro nás ve srozumitelné řeči. 

S tím se pojí 400. výročí vydání Bible Kralické. Obě 

výročí spojuje jeden prvek, nesmírně důležitý pro 

životaschopnost křesťanské církve. Je to dostupnost 

Bible ve srozumitelné řeči a její vliv na člověka a 

potažmo na společnost. Prvotním záměrem nebyla 

snaha, aby se Písmo dostalo do rodin a k jednotlivým 

čtenářům, cílem bylo především vzdělání kněžstva a 

budování církve. Tolik ve zkratce k počátkům Bible u 

nás.  

Pro nás výrazným momentem byla doba totality, 

kterou byly zasaženy všechny církve i naši kazatelé. 

Ze dne na den jim byl odebrán státní souhlas a celé 

rodiny, mnohdy velmi početné, se ocitly na dlažbě. 

Musely opustit služební byty a hledat jiné bydlení, což 

bylo s kazatelským platem téměř nemožné. Řada dětí 

kazatelů nemohla studovat, i když měly vynikající 

prospěch. Pokud nebyl kazateli odebrán souhlas, byl 

v lepším případě převeden na jiný sbor. Když o sou-

hlas přišel, většinou musel hledat manuální práci. 

Mohla bych ještě dlouho pokračovat, ale mnozí tuto 

dobu velmi dobře znáte. 

Nyní, kdy máme již více jak 20 let náboženskou 

svobodu, pozorujeme v Čechách i na Slovensku určitý 

odklon od Bible. Jak ve sborech tak v rodinách je vidět 

menší zájem o čtení a studium Bible. Je pravdou, že se 

v poslední době prodává větší počet Biblí, ale zájem o 

studium klesá.Viditelné je to na malé účasti při 

biblických hodinách, ubývá domácích skupinek, 

studijních kroužků a mnozí členové slyší Slovo Boží 

jen v neděli. Žel, stejnou situaci popisoval i předseda 

rady SR a zároveň apeloval na důležitost návratu 

k Bibli. Řekl, že je třeba věnovat více času a úsilí 

studiu a naučit se znovu čerpat Boží moudrost do 

svých životů. Jen tak můžou naše sbory s Boží pomocí 

znovu ožít a zesílit. Samozřejmě je nedílnou součástí 

náš modlitební život, aby mohl Duch Boží pracovat 

v našich životech, abychom porozuměli Božímu slovu 

a Boží vůli. 

Předsedové se shodli na tom, že tato cesta je 

nelehká a bude trvat dlouho, ale je to jediná možnost, 

aby naše sbory ožily. Předseda Daniel Fajfr doslova 

řekl: „Nemyslím si, že návrat k tomu, aby byla Bible 

více čtena, rozjímaná a studována, vyřeší všechny 

neduhy. Život v plnosti Ducha svatého má další 

oblasti, které nutno obnovovat - modlitbu, službu 

misijní, evangelizační, diakonskou. Jsem ale přesvěd-

čen, že poznávat Boží vůli z Písma svatého tím, že se 

jím necháme znovu oslovovat při soukromé četbě nebo 

ve společném rozhovoru nad textem, je v pojetí naší 

zbožnosti záležitost zcela zásadní a nenahraditelná.“ 

A dále bratr Fajfr zmínil verš z knihy Jozue:  

„Kniha tohoto zákona ať se nevzdálí od tvých úst. 

Rozjímej nad ním ve dne v noci, abys mohl bedlivě 

plnit vše, co je v něm zapsáno. Potom tě bude na tvé 

cestě provázet zdar, potom budeš jednat prozíravě.“ 

(Joz 1,8)   

Pokusme se nebrat tato slova na  lehkou váhu! 

Tolik mé postřehy z konference. 

Marie Wagnerová 


